

# 通識教育專題講座及到校講座

## Liberal Studies Thematic Seminars and School Talks

捐助機構：香港賽馬會慈善信託基金  
Sponsorship: The Hong Kong Jockey Club Charities Trust



▲ 范徐麗泰女士與教師們探討香港在國家發展中的優勢，從中探索香港未來的定位。  
Mrs. Rita Fan Hsu Lai-tai, GBM, explores Hong Kong's competitive edges and position in the development of China.



▲ 史泰祖醫生總結了現時香港醫療制度的問題，並分析了這些問題的成因及解決方法。  
Dr. Shih Tai-cho Louis concluded the contributing factors, problems and resolutions of Hong Kong's current medical system.

Co-organized by our association and Hong Kong Liberal Studies Organization, 4 liberal studies thematic seminars were held in 2013. With the theme of "Hong Kong's role of China's development", Mrs. Rita Fan Hsu Lai-tai, GBM, Hong Kong delegation to the National People's Congress of the People's Republic of China, was invited to be the guest speaker; Dr. Shih Tai-cho Louis, former vice president of the Hong Kong Medical Association, was invited to deliver a lecture on "Hong Kong medical problem and prospect"; Dr. Leung Ping-wa, founder of the China History and Education Society, delivered a lecture on "China's world cultural heritage"; Mr. Lui Kin-chuen, President of Hong Kong Aerospace Society, offered a seminar on "China's space technology development and prospect."

本會與屬會香港通識教育協會在2013年共舉辦了四場通識教育專題講座，分別邀請了全國人大常委范徐麗泰、大紫荊勳賢、香港醫學會前副會長史泰祖醫生、中國歷史教育學會創辦人梁炳華博士以及香港航天學會會長雷健泉先生，主講以「香港在國家發展中的角色」、「香港醫療問題及未來發展」、「世界文化遺產—中國篇」及「中國的航天科技發展與未來」為題的專題講座。

In addition, Hong Kong Liberal Studies Organization sincerely invited a host of experts and scholars who aim at giving an impetus to the development of Liberal Studies to deliver altogether 22 schools talks from 2012 to 2013. The themes of the school talks involve 6 major topics of Liberal Studies, including "whether global warming is an alarmist talk", "poles and environment conservation", "the evolution of Hong Kong housing policy", "Healthy life on my hand" and "The current situation and tactics of Hong Kong extreme disparity between the rich and the poor." Most audience claims that lecturers explained profound and complicated analysis in simple language. It enabled them to acquire first-hand information and broaden their horizons.

此外，香港通識教育協會於2012~13學年，邀請了一眾致力推動通識教育發展的專家學者進行了22場到校講座。到校講座的題目包括：「全球暖化是危言聳聽？」、「極地與環境保育」、「香港房屋政策之演變」、「健康人生在我手」、「香港貧富懸殊的現況與對策」等，涵蓋通識教育科的六個單元。一眾師生都表示，講者們深入淺出的分析除了讓他們得到最新的第一手資訊外，更拓闊了他們的眼界和思路。



▲ 梁炳華博士概述了中國世界文化遺產的現況及其入遺的意義。  
Dr. Leung Ping-wa summarized the general situation of China world cultural heritage and the hidden meaning of applying for world cultural heritage.

▲ 雷健泉先生扼要地概述了中國航天科技的發展歷程及其重要性。  
Mr. Lui Kin-chuen briefly explained the developmental progress and the importance of China space technology.



▲ 李樂詩博士與師生們分析環境保育的議題。  
Dr. Rebecca Lee Lok-sze analyzes environmental conservation issues with both teachers and students.



▲ 香港天文台高級科學主任李子祥博士與師生們分析全球暖化的議題。  
Dr. Lee Tsz-cheung, Senior Scientific Officer of Hong Kong Observatory, analyzes global warming with both teachers and students.



▲ 出席者聚精會神地聆聽講者的演講。  
Participants pay full attention to the illustration of the guest speakers.

### 2012年9月至2013年7月參與到校講座的學校名單(排名按筆劃序)

List of schools which participated in school talks from Sep, 2012 to Jul, 2013 (arranged according to the number of strokes)

中華基督教會基新中學 CCC Kei San Secondary School	中華基督教會燕京書院 CCC Yenching College	天主教培聖中學 Pui Shing Catholic Secondary School	世界龍岡學校劉皇發中學 Lung Kong World Federation School Limited Lau Wong Fat Secondary School
佛教大雄中學 Buddhist Tai Hung College	佛教學光法師中學 Buddhist Kok Kwong Secondary School	東華三院陳兆民中學 Tung Wah Group of Hospitals Chen Zao Men College	保良局第一張永慶中學 Po Leung Kuk No.1 W.H.Cheung College
真光女書院 True Light Girls' College	荃灣官立中學 Tsuen Wan Government Secondary School	培僑書院 Pui Kiu College	基督教香港信義會信義中學 ELCHK Lutheran Secondary School
港九街坊婦女會孫方中書院 HK & KLN Kaifong Women's Association Sun Fong Chung College	新生命教育協會平安福音中學 NLSI Peace Evangelical Secondary School	寶賢書院 Shau Kei Wan Government Secondary School	聖公會林護紀念中學 S.K.H. Lam Woo Memorial Secondary School
聖方濟各英文小學 St. Francis of Assisi's English Primary School	聖安當女書院 St. Antonius Girls' College	嘉諾撒聖家書院 Holy Family Canossian College	嶺南中學 Lingnan Secondary School
嶺南鍾榮光博士紀念中學 Lingnan Dr. Chung Wing Kwong Memorial Secondary School		寶安商會王少清中學 Po On Commercial Association Wong Siu Ching Secondary School	

# 香港通識教育教案分享2012-13

## Hong Kong Liberal Studies Teaching Materials Sharing 2012~13

捐助機構：香港賽馬會慈善信託基金  
 Donated by: The Hong Kong Jockey Club Charities Trust

香港通識教育協會於2012~13年度再次舉辦「香港通識教育教案分享」，旨在徵集和分享通識科的優秀教案，達至資源共享，從而擴闊思維及優化教學。第二屆教案分享吸引了全港共179位通識科教師以個人或小組形式參加，合共選出了12份「傑出教案」及57份「優異教案」。大會邀請了傑出教案的得獎老師分別在香港島、九龍和新界進行了三場分享會，出席的教師都表示通識教案分享為他們提供了一個交流分享平台，讓他們得以借鏡同工的作品，互補不足，為加強通識科教與學的效能起了正面的作用。



▲ 林佩儀老師與香港通識教育協會理事合照。  
 The photo of Miss Lam Pui-yi and the committee of Hong Kong Liberal Studies Organization.



▲ 李玉強博士和與會教師探討通識教室的常見問題。  
 Dr. Li Yuk-Keung, Daniel discusses the common problems encountered by teachers in Liberal Studies lessons with the participants.



▲ 嘉許典禮上，主禮嘉賓葉蔭榮先生頒發證書、獎座及獎牌予獲得「傑出教案」嘉許的老師。  
 Mr Yip Yam-wing, Stephen, the officiating guest of the prize ceremony, present the certificates, medals and trophies to award-winners.



▶ 李玉強博士與通識理事合照。  
 The photo of Dr. Li Yuk-Keung, Daniel and the committee of Hong Kong Liberal Studies Organization.

In the year of 2012-2013, Hong Kong Liberal Studies Organization organized Hong Kong Liberal Studies Teaching Materials Sharing again. It aims at collecting and sharing extraordinary Liberal Studies teaching materials. Teachers gain mutual benefits to enrich their ideas and optimize their teaching. 2nd Hong Kong Liberal Studies Teaching Materials Sharing attracted 179 Liberal Studies teachers engaging in forms of individual or group. Altogether 12 Extraordinary Awards and 57 Merit Awards were selected among all the teaching materials. Award-recipients were invited to attend sharing sessions in Hong Kong Island, Kowloon and the New Territories. Award-winners claimed that such sharing offers them a platform for exchanges and sharing, as well as learning from others. Such sharing constitutes positive impacts to the teaching of Liberal Studies.

日期 Date	活動 Event	嘉賓 Guest
03/2013	教案總評 Final Judging of teaching materials	甄選委員會 Selection Committee 主席 Chairman： 羅天佑博士(香港教育學院跨學科及通識教育研究中心主任) Dr. Joe Tin-yau Lo (Head of Resource Centre for Interdisciplinary and Liberal Studies, The Hong Kong Institute of Education) 委員 Committee Members： 黃志堅先生(香港中文大學教育學院教育行政與政策學系名譽專業顧問) Mr. Wong Chi-kin (Honorary Professional Consultant of Department of Educational Administration and Policy, Faculty of Education, Chinese University of Hong Kong) 馮俊傑博士(香港大學教育學院教學顧問) Dr. Fung Dennis C.L. (Teaching Consultant of Department of Education, The University of Hong Kong)
06/04/2013	嘉許典禮暨分享會 Prize presentation ceremony, together with sharing session	主禮嘉賓 Officiating Guest： 葉蔭榮先生(香港特區政府教育局首席助理秘書長(課程發展)) Mr. Yip Yam-wing Stephen (Principal Assistant Secretary (Curriculum Development) of Education Bureau, HKSAR Government) 主講嘉賓 Speaker： 吳宏業先生(香港通識教育協會副主席) Mr. Ng Wang-yip (Hong Kong Liberal Studies Organization) 傑出教案分享老師 Teachers Sharing Excellent Teaching Materials： 余志豪老師(Mr. Yu Chi-ho)、施卓凌老師(Ms. Sze Cheuk-ling)、陳志輝老師(Mr. Chan Chi-fai)、陳雅婷老師(Ms. Chan Nga-ting)
01/06/2013	分享會暨專題講座(九龍區) Thematic seminar together with sharing session(Kowloon)	主講嘉賓 Speaker： 李玉強博士(香港浸會大學教育系首席講師) Dr. Li Yuk-Keung, Daniel (The Principal Lecturer from the Department of Education Studies, Hong Kong Baptist University) 傑出教案分享老師 Teachers Sharing Excellent Teaching Materials： 陳潤茵老師(Ms. Chan Wai-yan)、黃景華老師(Mr. Wong King-wah)、何家健老師(Mr. Ho Ka-kin)、鄭曉輝老師(Mr. Cheng Hiu-fai)、黃學文老師(Mr. Wong Hok-man)、朱佩貞老師(Ms. Chu Pui-ching)、伍詠珊老師(Ms. Ng Wing-shan)
28/09/2013	分享會暨專題講座(新界區) Thematic seminar together with sharing session(New Territories)	主講嘉賓 Speaker： 林佩儀老師(鳳采中學(教育評議會主辦)通識科科主任) Ms. Lam Pui-yi (Subject panel of Elegancia College (Sponsored By Education Convergence)) 傑出教案分享老師 Teachers Sharing Excellent Teaching Materials： 區少銓老師(Mr. Au Siu-chuen)、梁倩盈老師(Ms. Leung Sin-ying)、羅國偉老師(Mr. Lor Kwok-wai)、陳少芬老師(Ms. Chan Siu-fan)、黃美詩老師(Ms. Wong Mei-sze)